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29. 10. 2023 – Proč tak sprostě? 

 

1. čtení: Ex 5, 14-23 
 
Píseň: Svítá 135 – K svobodě je dlouhé putování  
  
Základ kázání: Mal 2, 1-9  
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

minulou neděli jsme se věnovali sprosťárnám v Bibli. Mluvili 
jsme o nijak výjimečném užívání vulgárních slov. O výslovných 
urážkách z úst i Ježíše. Mluvili jsme o zcela pornografických oddílech 
v Bibli. 

To vše ne hlavně jako samostatné a důležité téma uprostřed 
nebiblického, ale přitom tradičně církevnického, posuzování 
morálnosti a slušnosti – ale také. Hlavně jsme o tom mluvili proto, 
abychom se dnes mohli do stejného oddílu ponořit hlouběji: 

Proč totiž užívá opět i prorok tak silná slova ve zvěstování 
„výroků Hospodinových?“ Proč to opakovaně dělá Ježíš, Pavel, 
Ezechiel, Israelci vůči Mojžíšovi v dnešním prvním čtení – i další? 

Protože situace už byla naprosto zoufalá. Což je trochu 
překvapující, protože výjimečně se při četbě biblického textu 
nacházíme v situaci, která je vlastně dobrá, v pořádku, „v pohodě.“ 
Většinou jsme v situaci hlubokých průšvihů, obrovského zla, utrpení, 
selhání, nebezpečí, smrti a viny – jedním slovem: Hříchu. 

A když v biblickém textu čteme vulgární výrazy, pak nám 
okamžitě zvěstují: Teď už je situace úplně v pr… v pytli. Teď už není 
jak ze situace ven – pokud nezasáhne Bůh. 

Proto Israelci mluví zcela sprostě na adresu Mojžíšovu 
v dnešním prvním čtení. Vždyť už tak hroznou otrockou práci jim 
Mojžíš ještě mnohonásobně zhoršil! A přitom je měl zachránit – 
vždyť se při tom zaštiťoval Božím zjevením! Vždyť i Mojžíš sám se 
obořil na Hospodina slovy: „Měls nás zachránit, a místo toho jsi 
situaci ještě o hodně zhoršil!“ 
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Úplně stejně když Ježíš nadává farizeům a zákoníkům do hadů a 
zmijí: Vždyť těsně před tím obvinili vtěleného Hospodina Boha – 
svého Boha! – z toho, že je Belzebulem. Tedy ďáblem! (Mt 12, 24-34) 

Nebo když se Israelci měli za lepší svých otců – že oni by 
Hospodinovy proroky přece nevraždili! Zatímco se chystali zabít 
vtěleného Hospodina zástupů. A ještě se při tom všem tvářili jako 
spravedliví, ctnostní – vždyť přece jen zabíjejí nevinné a bez důkazu 
viny, ale sprostě nemluví – takže jsou přece docela slušnými lidmi! 
„Jen“ vymýšlejí nebiblické a nesplnitelné úkoly pro ostatní – a sami 
neplní ani povinnosti své! (Mt 23, 1-36). Stejné platí i pro všechny 
ostatní oddíly, kde je Bible sprostá formou i obsahem. Což je 
překvapivě často. 

Tak stejné platí i pro dnešní oddíl Malachiášův. Situace byla tak 
strašně špatná, že Hospodin sám slibuje vmetávat lejna kněžím do 
obličeje. A kdyby snad někdo pochyboval, tak to pro jistotu zazní 
dvakrát za sebou. 

Ale co tak hrozného se vlastně dělo? Předchozí kapitola 
prozradila, že holt kněží nemají v úctě Boží jménu. A tak že i laikové 
mají z Pána Boha legraci. A tak mu přinášejí jako oběti své odpadky. 
Co je obtěžuje. Čeho se sami chtějí zbavit. Místo aby přinášeli to 

nejlepší a první. Je to opravdu tak hrozné? Vždyť to málo dobrého, co 
máme, my potřebujeme – a Bůh přece ne! Nebo to je stejné znevážení, 
jako israelských starších vůči Mojžíšovi – protože vůči Bohu? 

Druhá kapitola doplňuje: Hospodin daroval národu israelských 
otroků život a pokoj. Dokonce se k tomu zakázal ve smlouvě – 
symbolicky v rodu kněží, tj. v rodu Lévi. 

Navíc Hospodin k životu a pokoji přidal také pravdu, 
spravedlnost a právo. Jakoby život a pokoj byly málo. A i k tomu ještě 
přidal: Skrze Boží slovo byli alespoň kněží uschopněni, zmocněni 
k odvracení mnohých od nepravosti. Protože kněží měli střežit 
poznání – tedy Boží slovo, Boží zákon. 

Jenže kněží se na to velmi rychle vykašlali. Přece nebudou kněží 
a faráři odvracet lidi od nepravostí! Víte, kolik konfliktů by z toho 
bylo? Kolik naštvaných a otrávených lidí? Kolik lidí by přestalo 
„chodit do kostela,“ kdybychom jim přestali pochlebovat a „jít na 
ruku?“ Kdybychom jim zvěstovali Boží slovo nedejBože jako proroci, 
jako Ježíš sám? 
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Za to přece Boží smlouva a zaslíbení a život a pokoj a 
spravedlnost a pravda nestojí, ne? Přece nebudeme nikoho obtěžovat 
těmi částmi svatých Písem, která jsou sprostá, nevhodná, náročná – a 
nehodí se nám do našich životů! My přece tak dobře víme, co 
potřebujeme a co ne. Co je dobré a co ne – i pro církev. Co bude 
prospěšné nebo škodlivé i zítra, a za rok, a za tisíc let! 

Přece se nebudeme bát Božího jména, ne? Dokonce se ho děsit 
(v. 5)?! Vždyť víra a náboženství a křesťanství mají být o naší radosti, 
spokojenosti, pohodlí! Tak se přece Boha nemůžeme bát! 

Tak se během staletí takového chování už kněží (srv. už 
Samuelovy syny – 1Sam 8;nebo Árona samého – Nu 12) stalo to, o 
čem Malachiáš píše. A co známe dobře i my dnes: Kdo by bral kněze, 
faráře, kazatele vážně? Copak se oni sami drží svatých Písem? Copak 
se zejména jim hlavně věnují? Copak je zvěstují bez ohledu na vox 
populi – hlas lidu? Copak alespoň na bohoslužbách čteme velké kusy 
svatých Písem? Copak alespoň kněží, faráři a kazatelé zdůrazňují 
stále znovu hlavně Boží pohled na věc – Boží slovo? NedejBože Boží 
smlouvu? Třeba na konventech nebo synodech nebo staršovstvech? 

Což se vlastně může zdát banálním. Že se přece zase tolik 
neděje. Alespoň se přece cítíme v takovém kostele, na takových boho-
službách a jednáních dobře. Příjemně. Protože kněží a faráři a 
kazatelé říkají a dělají, co my chceme. Co my čekáme. Vždyť se 
podívejte, jak Israelci pořád dokola Mojžíše nesnášeli! Kolikrát se ho 
pokoušeli ukamenovat! Protože Mojžíš furt dokola oprouzel s Božím 
slovem – soudu i milosti, trestu i spásy, vysvobození i věrnosti a 
služby. Copak to by někdo chtěl: Kněz, farář, kazatel – nebo jeho 
posluchači? 

No Mojžíš ano. Ježíš také. Proroci také. Apoštolové také. Ale 
proč? Není lepší cítit se příjemně, pochváleně, pozitivně motivovaně 
– i kdyby vlastně za nic nebo za banality nebo za zlo? Není to lepší, 
než pořád dokola poslouchat objektivní pravdu reality světa? I kdyby 
s dodatkem Boží podané ruky, moci, zaslíbení a naděje – „výměnou“ 
za lidskou poslušnost, pokání, vlastní obětavou a láskyplnou službu? 

Tak proč tedy šlo všechno v Israeli pořád znovu „od desíti 
k pěti?“ Proč se tak strašně chtěné a normální království israelské 
rozpadlo občanskou válkou už po třetím králi, Šalomounovi? Proč 
obě části israelského království vytrvale trpěly pod nadvládou a 
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tlakem sousedů? Proč obě záhy padly? Proč byl Boží vyvolený lid 
většinu své existence otroky bez suverénního prostoru pro život? 
Ačkoli je Hospodin sám právě z otroctví v Egyptě zachránil, aby mohli 

být svobodným lidem! 
Proč už putující lid po poušti byl opakovaně takřka zničen 

z Boží ruky? Proč se Mojžíš, právě ten Israelci tak nenáviděný Mojžíš, 
musel opakovaně přimlouvat za kompletní nezničení Israele, které na 
sebe Boží lid sám opakovaně z Boží ruky přivolával? 

Tak Bible velmi nápadně zvěstuje, kam vede a jak vypadá 
nevážnost Hospodina. Jak to vypadá všude tam, kde je Bůh vlastně 
jedno: Tam jde „do kopru“ všechno. Samozřejmě církev a úcta ke 
kněžím a farářům. Ale i všechno „světské,“ protože před Hospodinem 
neexistuje nic světského. Nic není mimo Boží zákony, řády a stvoření. 

Čímž opět i Malachiáš nabízí docela prostou alternativu: Tak 
přesně tohle nedělejme! Raději dělejme pravý opak! Kněží, faráři a 
kazatelé ať se v první a poslední řadě soustředí na Písma svatá a 
jejich výklad. Ať svým zápalem pro Boží slovo a vážnost Boží zvou 
k vážnosti své vlastní – jakkoli zcela odlišné od „váž(e)nosti“ 
nadřízených, prezidentů, učitelů ve škole. Protože k vážnosti Boží –
stejně odlišné a podivné. 

Protože, překvapivě, právě Boží slovo zaslibuje pokoj a život a 
dokáže svým slibům dostát – dělá to již tisíce let. Nabízí a zve a 
zmocňuje k odvracení mnohých od nepravosti. 

Což je překvapivě aktuální nabídka: Pojďme se v církvi hlavně 

soustředit na Boží slovo. Na Boží zákony. Na Písma svatá. Pojďme 
nikomu nestranit. Pojďme splnit svou část smlouvy s Bohem. A bude 
život a pokoj. A poznání a dobrý řád. A bude spása a věčnost. Zdaleka 
ne jen pro nás. Protože i zde i tam i onde bude Kristova Církev. A tak 
velká část Kristova království. 

I kdyby i církevní funkcionáři tvrdili, že právě výklady Bible 
dnes nikoho nezajímají. Jako to dělali už israelští kněží i za 
Malachiáše. 

Amen. 
 
Píseň: NEZ608 – Proč se svět marností, bohatstvím honosí 


